

Statement of Cultural Heritage Value

Description of Property

The former École St-Jean-Baptiste at 755 Somerset Street West, is a three-storey stone building located to the northwest of the intersection of Somerset Street West and Empress Avenue in the Primrose Hill area in West Centretown.

Statement of Cultural Heritage Value or Interest

The former École St-Jean-Baptiste at 755 Somerset Street West was constructed circa 1887 and is a representative example of a purpose-built, late 19th century, stone, French language Roman Catholic school with Neo-Classical elements. The original building underwent significant modifications at the start of the 20th century, including the removal of a mansard roof and a side porch. The elements that express the Neo-Classical style today include a balanced façade with projecting bays, pedimented entrance with doric columns, stone sills and lintels, and stone banding above the third storey.

École St-Jean-Baptiste has historical and associative value due to its direct associations with the development of French language education in Ontario and the opposition to Regulation 17, a 1912 Provincial regulation that made English language instruction mandatory in elementary schools. This building represents the struggle for the right to teach francophone children in their first language. The school was part of the Institute of Christian Schools and run by the Ontario Christian Brothers, also referred to as De La Salle Brothers. In the 19th and 20th centuries, the Christian Brothers were a significant organization in the community that played a crucial role in the development and expansion of Ontario's publicly funded Catholic separate school system. However, it must also be acknowledged that, since the 1980s, a difficult legacy of harsh discipline, physical and sexual abuse by many members of the order across North America has surfaced.

The property also has historic associations with the Catholic francophone community in the area surrounding Primrose Hill which developed circa 1872. The school and surrounding religious institutions were constructed to address the growing need for additional religious services on the Ontario side of the Ottawa River and a growing Catholic francophone community in this area in the late 19th century.

As a prominent stone building on Somerset Street West, facing Empress Avenue, this property is important in defining the character of the area surrounding Primrose Hill, an area in West Centretown located at the top of an escarpment, overlooking LeBreton Flats. Primrose Hill is defined by several religious buildings including a monastery complex (90 Primrose Avenue East and 96 Empress Avenue), Our Lady of the Rosary Convent (85 Primrose Avenue East) and residential properties many of which were constructed in the late 19th early 20th century. The property is linked to its surroundings

as part of this cluster of French-Canadian religious institutions that have similar construction dates and ecclesiastical function.

Description of Heritage Attributes

Key exterior attributes that contribute to the heritage value of 755 Somerset Street West as an example of a late 19th century early 20th century stone school with Neo-Classical ornamentation include its:

- Rectangular plan
- Three storey balanced massing with projecting bays
- Regularly spaced window openings
- Smooth stone window lintels and sills
- Regular coursed limestone walls
- Entrance portico on the east façade with:
 - Doric columns and a gable roof with subtle detailing
 - Central double limestone staircase
 - A double door opening with stained glass rectangular transom
- Decorative carved name stone incised with *École St. Jean Baptiste*
- Smooth limestone banding with a central limestone cross with corbel
- Simple portico with gable roof on the south façade

Key attributes that demonstrate its contextual value include:

- Its location within a cluster of religious buildings
- Its orientation facing east

The designation is limited to the exterior of the building. The interior of the building is excluded from the designation.

Déclaration de la valeur de patrimoine culturel

Description du bien-fonds

L'ancienne École St-Jean-Baptiste au 755, rue Somerset Ouest, est un bâtiment en pierre de trois étages situé au nord-ouest de l'intersection de la rue Somerset Ouest et de l'avenue Empress sur la colline Primrose du centre-ville Ouest.

Déclaration de la valeur ou du caractère sur le plan du patrimoine culturel

L'ancienne École St-Jean-Baptiste au 755, rue Somerset Ouest, a été construite vers 1887 et constitue un exemple représentatif d'une école catholique romaine de langue française en pierre conçue à cet effet à la fin du XIX^e siècle avec des éléments néoclassiques. Le bâtiment d'origine a subi d'importantes modifications au début du XX^e siècle, notamment la suppression d'un toit mansardé et d'un porche latéral. Les éléments qui expriment aujourd'hui le style néoclassique comprennent une façade équilibrée avec des baies en saillie, une entrée à fronton avec des colonnes doriques, des appuis et des linteaux en pierre, et un bandeau en pierre au-dessus du troisième étage.

L'École St-Jean-Baptiste a une valeur historique et associative en raison de ses liens directs avec le développement de l'éducation en langue française en Ontario et de l'opposition au Règlement 17, un règlement provincial de 1912 qui rendait l'enseignement en anglais obligatoire dans les écoles primaires. Ce bâtiment représente la lutte pour le droit d'enseigner aux enfants francophones dans leur langue maternelle. L'école faisait partie de l'Institut des écoles chrétiennes et était dirigée par les Frères chrétiens de l'Ontario, également appelés Frères de La Salle. Au cours du XIX^e et du XX^e siècle, les Frères chrétiens constituaient une organisation importante au sein de la communauté, qui a joué un rôle crucial dans la mise en place et l'expansion du système distinct d'écoles catholiques de l'Ontario financé par l'État. Toutefois, il faut également reconnaître que depuis les années 1980, un lourd héritage de discipline sévère et d'abus physiques et sexuels commis par de nombreux membres de l'ordre dans toute l'Amérique du Nord a été mis au jour.

La propriété est aussi ancrée dans l'histoire de la communauté francophone catholique établie dans les environs de la colline Primrose, vers 1872. L'école et les établissements religieux environnants ont été construits pour répondre au besoin croissant de services religieux supplémentaires sur la berge ontarienne de la rivière des Outaouais et à la croissance de la communauté catholique francophone de la région à la fin du XIX^e siècle.

En tant que bâtiment en pierre bien en vue sur la rue Somerset Ouest, face à l'avenue Empress, cette propriété contribue grandement à définir le caractère du secteur de la colline Primrose, situé dans l'ouest du centre-ville, au sommet d'un escarpement, et surplombant les plaines LeBreton. La colline Primrose est délimitée par plusieurs

bâtiments religieux, notamment un complexe monastique (90, avenue Primrose Est et 96, avenue Empress), le couvent Our Lady of the Rosary (85, avenue Primrose Est) et des propriétés résidentielles dont la plupart ont été construites à la fin du XIX^e siècle et au début du XX^e siècle. La propriété s'inscrit ainsi dans son environnement, composé de divers établissements religieux canadiens-français dont les dates de construction et la fonction ecclésiastique sont comparables.

Description des attributs patrimoniaux

Voici les principales caractéristiques extérieures qui concourent à la valeur patrimoniale du 755, rue Somerset Ouest en tant qu'exemple d'une école en pierre de la fin du XIX^e siècle et du début du XX^e siècle à l'ornementation néoclassique :

- Plan rectangulaire;
- Trois étages de pierres massives avec baies en saillie;
- Ouvertures de fenêtres équidistantes;
- Linteaux et appuis de fenêtres en pierre polie;
- Murs à assises régulières de pierre calcaire;
- Portique d'entrée sur la façade est doté de :
 - Colonnes doriques et toit en croupe orné de détails subtils;
 - Double escalier central en pierre calcaire;
 - Porte à deux battants avec imposte rectangulaire en vitraux;
- Pierre décorative sculptée incisée de l'*École St-Jean-Baptiste*;
- Bandeau en pierre calcaire lisse avec une croix centrale en pierre calcaire et un encorbellement;
- Portique simple avec toit en croupe sur la façade sud.

Voici les principales caractéristiques qui en démontrent la valeur contextuelle :

- Situation dans un groupe de bâtiments religieux;
- Orientation vers l'est.

La désignation se limite à l'extérieur du bâtiment. L'intérieur en est exclu.